
BŘEZEN 2023 

 

Březen za kamna vlezem… naši staříčci měli pravdu. I když letos se v březnu našly až 

prazvláštně teplé dny a člověk nechával zimní bundu doma. Ale ne vždy. Aprílové počasí, 

tolik typické spíše pro duben, přineslo koncem měsíce nefalšovanou sněhovou vánici, kdy 

nebylo vidět ani na krok, a čepice, rukavice a šála se náramně hodily. 

 



 

To, že jaro ťuká nesměle na vrátka, se pozná různě. U nás ve škole třeba i tím, že obrázky 

sněhuláků začaly postupně nahrazovat kresby květin. Stačilo se rozhlédnout… 

 



 

 



 

 



 

 



V únoru jsme si povídali o „konkurzu adeptů na cirkusové představení“. Projekt Cirkus 

Kociáno, spojující naše žáky s hendikepovanými žáky z Kociánky, vypukl naplno první 

březnový den. Od rána až do odpoledne trávilo čas sedm žáků pod vedením lektorů a za 

asistence dobrovolníků (za školu Mgr. David Jalový a Eva Poláková) v divadelním sále 

„kociánskovských“ prostor. 

Všichni se postupně seznamovali formou her a dramatických cvičení. Bylo to zábavné, ale 

i náročné, protože naši žáci museli překročit hranici svého vlastního já. Ne každému jde 

umět vyjadřovat své emoce, spontánně se vrhnout do činností, ve kterých zapojujeme své 

údy, hlasivky, mysl, svůj osobitý smysl pro humor, ale hlavně srdce a duši. A o to šlo nejvíce. 

Děti tělesně či mentálně (popř. kombinovaně) postižené jsou jiné, ale časem zjistíte, že 

se hranice stírají a překvapí vás přítulností, přirozeností, minimem či vlastně přímo 

naprostou absencí trémy, obrovskou srdečností, ale i vlastními city, které každý umí 

zvládat svým originálním způsobem a možností, jaké jsou mu dány. 

„Kociánkovské“ děti dokázaly své „zdravé“ vrstevníky překvapit či zaskočit tím, že se jim 

vrhly do náruče, přitulily se, zářily úsměvem od ucha k uchu anebo se dokázaly i vzteknout. 

Je to škola života – škola tolerance, pochopení, trpělivosti, nadhledu, vděčnosti a pokory. 

 

 



 

 



 

 

 



To byla středa. Hned následující den, čtvrtek 2. března, jsme všichni strávili podobně, 

pouze prostory se změnily. Místo Kociánky se všichni setkali již v Divadle Barka v Králově 

Poli, nedaleko naší školy. 

Opět probíhal „tvrdý“ trénink. Každý už znal svoji roli. Zda je artista, žonglér, klaun, 

zpěvák, tanečnice, krotitel zvěře… Odpoledne proběhla generálka a vypadalo to dobře. 

Naše hlavní trenérka, pedagožka Zdeňka Mlezivová neboli Eulálie neboli René působila 

unaveně, leč spokojeně. Jednoduché to není. Všichni ze sebe vydávali více či méně spoustu 

energie a sil. Chcete nahlédnout do zákulisí? Tak pojďte… ale pssst, nerušit. 

 

 



 

 

 



A bylo to tady! Cirkus Kociáno s tématem „Super hrdinové“. V pátek 3. března se odehrála 

během dopoledne premiéra a chvilku poté derniéra (vloni byla premiéra zároveň 

derniérou). Leč Divadlo Barka nemá tolik míst, aby se vlezly všechny naše ročníky, byť se 

hrálo vystoupení dvakrát. To nám bylo, věřte, líto. 

Tak snad jsme potěšili a pobavili (a možná i dojali) aspoň většinu našich žáků, kteří 

cirkusového představení zhlédli. Včetně jejich pedagogického doprovodu. Za celým 

vystoupením se skrývala velká dřina a odhodlání. Největší poděkování patří Zdence 

Mlezivové a Terezce Zemanové. 

 

 



 

 

A snad se Zdeňka Mlezivová neboli Eulálie neboli René nebude zlobit, když otiskneme její 

pozdější slova: 

„Milí přátelé, děkuji vám velmi za krásné bytí v nekonečném čase zdánlivých nesmyslů, 

v prostoru, kde se dějí zázraky, vše je možné. Děkuji vám každému zvlášť, za svou 

osobitost a energii, se kterou jste do cirkusu vpluli. Ať se vám daří a jste zdraví jako 

řepy.“ 

Těšíme se na příští rok! Najdou se žáci, kteří se nadchnou pro Cirkus Kociáno? 



V den památky obětí vyhlazení terezínského rodinného tábora v Osvětimi-Březince, tedy 

9. března, se uskutečnil slavnostní večer organizace Post Bellum – Příběhy našich sousedů. 

Tým složený z žáků IX. B - Linda Atassi, Adéla Pitrunová, Markéta Kadlecová, Mykhailo 

Symonov, Lukáš Kuchař, Ondřej Gazda, Jana Linhartová s Mgr. Davidem Jalovým, 

ředitelem školy, úspěšně dotáhl projekt do konce. 

Příběhy našich sousedů je vzdělávací žákovský dokumentaristický projekt neziskové 

organizace Post Bellum. Dokumentaristické týmy se během jednoho pololetí za doprovodu 

svých učitelů vydávají na dobrodružné pátrání za osudy pamětníků války                                     

a komunistické nesvobody. … 

Náš tým si zvolil audio reportáž. Absolvoval tzv. mediální workshopy, navštívil pamětníka, 

natočil jeho vypravování na diktafon, nafotil snímky, nahrál si varhanní nahrávky v místním 

královopolském kostele Nejsvětější Trojice, podílel se na tvorbě scénáře, natáčel                 

v Českém rozhlase, a nakonec představil svou práci veřejnosti na závěrečné prezentaci 

v Křišťálovém sále Staré radnice v Brně. 

 

Náš pamětník Otto Císař nebyl na svůj věk jen bystrým a vtipným vypravěčem, ale také 

skvělým kuchařem. Upekl pro nás výbornou bublaninu. 

 



Otto Císař v operní hře Evžen Oněgin… 

 

Doc. Mgr. Otto Císař při natáčení ve farní knihovně… 

 



Sál byl úplně plný. Dorazili všichni pamětníci, všechny týmy, příbuzní pamětníků a členů 

týmu. Zasedla odborná porota. Moderátorkou večera se stal Marcela Antlová, brněnská 

rozhlasová reportérka. 

 

 



 

Letos se nám líbilo, že nebyl projekt ryze soutěžní, nýbrž se odborná porota vyjádřila ke 

každému týmu zvlášť. Něco vyzdvihla a pochválila. K něčemu přidala doporučení, co by se 

dalo zlepšit. Tak to má být. Nedělá se to pro soupeření, nýbrž pro zdokonalení dovedností, 

přijetí zodpovědnosti za společné dílo, vyzkoušení si zajímavých činností (např. tvorba 

audiovizuální materiálů), vyhledávání a třídění informací, a hlavně pro rozšíření orientace 

v dějinách 20. století. 

Všechny týmy obdržely osvědčení o účasti v projektu (a žáci 

ho mohli případně přiložit i k přihlášce na střední školu) a také 

dostaly hezké věcné odměny. 

Nahrávka se scénářem, fotografie a další informace jsou 

k dohledání na webových stránkách Příběhů našich sousedů. 

Velké poděkování patří Mgr. Barboře Čandové, milé, erudované 

mladé ženě, koordinátorce projektu, že s námi měla velikou 

trpělivost. 

 

 

 



Jak je vidět, naši žáci se zapojují i do různých činností, které však mohou být pro ně 

leckdy důležitější než učení samo. Tím nechceme snižovat význam chození do školy               

a studia jako takového, to jistě ne. Ale tím, že se žák zapojí třeba do Cirkusu Kociáno nebo 

Příběhů našich sousedů, může dát jeho životu určitý impuls, který ho nasměruje dál.   A 

jednou bude třeba speciálním pedagogem, sociálním pracovníkem, zdravotníkem, hercem, 

rozhlasovým reportérem, moderátorem, historikem, spisovatelem anebo úplně něčím 

jiným. Prostě objeví činnost, která ho zaujme a jednou ho možná bude živit a bavit. 

~ 

Březen byl opět měsíc nabitý událostmi. Děti chodily na výuku do školy. Ale mimo se 

odehrála spousta zajímavých, krásných či poučných činností. Však posuďte sami: 

Třída II. A se vydala do Knihovny Jiřího Mahena (pobočka v Králově Poli), aby při 

příležitosti Mezinárodního dne žen zazpívala pásmo hezkých písniček, a žáček Šimon 

dokonce zahrál na violoncello. Holky a kluky si přišli poslechnout babičky a dědečci a také 

naše paní starostka Ing. Andrea Pazderová. 

Protože děti byly vystoupením nadšené a moc se chtěly znovu předvést, dostaly příležitost 

přímo ve škole. Podívat se přišla paní zástupkyně, paní hospodářky, páni vychovatelé ze 

školní družiny a paní učitelky, které měly čas. Všichni tleskali, až je jistě ruce bolely, jak 

to bylo milé. 

 

 



Děti na 1. stupni čekaly opět preventivní programy týkající se závislostí a nebezpečí na 

internetu, návštěvy poboček Knihovny Jiřího Mahena s různými tématy, výukový program 

od studia ALBI. Dále návštěva Centra volného času Lužánky na téma „České Velikonoce“, 

který se dělil na dvě části – povídací část a tvořivou. Projekt o zdravých zubech 

čekal na páťáky (bylo třeba si přinést vlastní zubní kartáčky). 

Anebo některé žáky, věříme, potěšila v rámci výuky vlastivědy návštěva Anthroposu. 

 



Jakmile počasí začalo aspoň sem tam připomínat jaro, tak už se objevovaly občasné školní 

výlety. Čas škol v přírodě a větších výletů však teprve nastane. 

V březnu se vydala třída I. A a I. C do Náměště na Hané. Tradičně komponovaný program 

na náměšťském zámku zaujal paní průvodkyní oblečenou v kostýmu a hovořící nádhernou 

typickou hanáčtinou. 

 

 

Kromě vyzdobeného zámku čekala na děti tvořivá velikonoční dílnička a výklad                        

o velikonočních tradicích v českých zemích. 

 



O dalším školním výletě, tentokráte do moravského Šternberku, nám více řekla jedna 

z doprovázejících pedagožek PaedDr. Alena Ondrašíková: 

28. 3. 2023 jely děti ze III. A a III. D na výlet s agenturou Úsměv na hrad Šternberk                    

u Olomouce. 

Děti si prohlédly vnitřní i venkovní prostory hradu. Při exkurzi pokojů jim průvodkyně 

vyprávěla o velikonočních zvycích. V každém pokoji byla velikonoční výzdoba. V posledním 

pokoji byly vystaveny kraslice zdobené všemi technikami. Děti nadchla hradní kuchyně, ve 

které stála renovovaná funkční kamna. V rytířském sále si vymalovaly svého sádrového 

kohouta, kterého si odvezly domů, a který jim posloužil jako podstavec pro velikonoční 

kraslici. 

Výlet se vydařil, i když nás pozlobilo studené počasí. 

 

 



 

 



 

Ve školní družince se děti kromě hraní ve škole a na hřištích dostaly hojně do Knihovny 

Jiřího Mahena (programy „Špilberk v pověstech“, „Bajky“, „Pohádková cestička“), do solné 

jeskyně (zájemci) anebo se zapojily do pěvecké soutěže „Superstar“ na Základní škole 

Antonínská v Brně. V družince to prostě žije. Díky všem vychovatelkám                                       

a vychovatelům. Děkujeme jim za jejich práci. 

 



A co se dělo na 2. stupni? Tak poslouchejte: 

Na osmáky čekal Active English Week. Byly to dny plné angličtiny s rodilými mluvčími. 

Vzhledem ke skutečnosti, že se naše škola na jazyky cíleně zaměřuje, to asi 

není překvapením. 

 

A u výuky jazyků ještě zůstaneme a předáme slovo naší Mgr. Veronice Tinkové, vyučující 

českého a francouzského jazyka: 

Den frankofonie připadá každoročně na 20. března. Je to oslava francouzského jazyka     

a zemí, ve kterých se mluví francouzsky. Letos jsme se opět vydali na Pedagogickou fakultu 

Masarykovy univerzity, kde byl pro 

naše žáky francouzštiny připraven 

program. 

Žáci ve skupinkách plnili různé úkoly 

týkající se slovní zásoby, gramatiky, 

geografie a kulturního přehledu.  

Za každé splněné stanoviště 

obdrželi sladkost a na závěr si mohli 

vybrat upomínkové předměty jako 

propisky, placky, zápisníky. 

Byl zde také připraven fotokoutek, 

ve kterém se žáci mohli stylizovat do 

Francouzů a Francouzek. 

Nejen že se žáci dozvěděli zajímavosti z francouzského prostředí, ale zároveň se i podívali 

na fakultu, která by mohla některé v budoucnu inspirovat k dalšímu studiu 

francouzštiny. 

 



Začátkem března se žákyně Barbora Petrová a Alžběta Prchalová u IX. D vypravily s paní 

učitelkou Mgr. Hankou Hamplovou na regionální finále soutěže „Hledáme nejlepšího 

mladého chemika“. Po laboratorních cvičeních probíhalo soutěžní kolo v bohunickém 

Campusu. 

Z celého Jihomoravského kraje se naše děvčata velmi dobře umístila. Barbora na 24. místě 

a Alžběta na 30. místě. Žákyním gratulujeme a děkujeme za výbornou reprezentaci školy. 

 

 
Na Střední průmyslové škole chemické jsme, dalo by se říci, jako doma, protože se naši 

žáci často zúčastňují projektů „Polytechnika“. V březnu se tam vydaly například VII. C                

a VIII. B. 

 

Šesté ročníky se školily v preventivním programu „Proč říci NE cigaretám“. Tak 

doufejme, že se této škodlivé neřesti v životě vyhnou. Kromě příkladu v rodině 

a okolí bude záležet i na jejich síle osobnosti odmítnout nabídnutou cigaretu. 

 



Dne 29. března 2023 se na naší škole konal Den otevřených dveří. Několik vybraných 

zodpovědných žáků z VIII. D dělalo zájemcům z řad rodičů průvodce školou. Maminky, 

tatínci i jejich malé ratolesti, budoucí prvňáčci, mohli nakouknout i do výuky v jednotlivých 

třídách, zeptat se na vše, co je zajímá, prohlédnout si prostředí školy. 

Děkujeme všem, kdo se přišli podívat a také našim šikovným žákům průvodcům. (Mezi námi, 

oni jsou možná i rádi, když se na chvilku „ulijí“ z hodiny. Nebyli jsme asi jiní, že?      ) 

 

 

 



Žáci VII. C se jednoho březnového dne v doprovodu svého vyučujícího dějepisu               

Mgr. Lukáše Šnajdra vydali na průzkum tajuplného brněnského podzemí a nahlédli i do 

kostnice. Zážitek to byl jistě velký a nepochybujeme o tom, že se holky a kluci radovali, 

že nesedí v lavicích. (Místo toho si raději vlezli do „klece bláznů“.      ) 

 

 
 



Na zájemce z řad 7. ročníků čekala v březnu ještě exkurze do Třebíče pod tradičním 

vedením paní učitelky PhDr. Jolany Kubíkové. Vzácná bazilika sv. Prokopa a židovská čtvrť 

včetně hřbitova (památky UNESCO), dům a krámek židovského kupce a návštěva Zadní 

synagogy. Karlovo náměstí s Malovaným domem a dalšími renesančními domy bylo již 

opraveno. Program byl opět bohatý a plný historie. 

Jen to počasí! Naštěstí naši žáci a vyučující nejsou z cukru. A řidič autobusu to zvládl. 

 
 

 



 
 

 



 
 

 



 Dále se zájemci z řad žáků zapojili do školního kola soutěže Pangea. Tato matematická 

soutěž pracuje s tematickými úlohami nejen ze společenskovědních a přírodovědných 

oborů. Pro každý školní rok je zvoleno konkrétní téma zastoupené jejich patrony. Letos 

jsou tématem „Dějiny a zvířata“ a letošními patrony se stal potomek starého šlechtického 

rodu František Kinský (téma Dějiny) a ředitel pražské ZOO Miroslav Bobek (téma 

Zvířata). Školní kolo soutěže proběhlo v březnu a na finálové si musíme počkat do června. 

  

Soutěž je určena pro žáky 4. až 9. ročníků. 

 

~ 

A když už jsme u těch soutěží, nemůžeme nezmínit výtvarnou soutěž s dobročinným 

účelem. Jedná se o 4. ročník soutěže o nejkrásnější Obraz pro Fenix. Probíhá pod 

neziskovou organizací ParaCENTRUM Fenix, která již 18 let v Brně a okolí pomáhá lidem 

s poškozením míchy. Cílem soutěže a následně z ní vzniklé sbírky je vyhledávat                        

a propagovat díla mladých umělců a přiblížit jim touto společnou cestou život lidí na vozíku. 

Získaná výtvarná díla budou posuzována odbornou komisí, složenou z umělců, galeristů         

a výtvarných odborníků, mezi něž patří i výše zmiňovaný František Kinský, dále Michal 

Horáček a další. Vybraná díla poputují do benefiční dražby, jejíž výtěžek bude věnován 

na služby ParaCENTRA Fenix. Téma prací a výtvarné techniky je libovolné, formát zadaný 

na plošné práce. Toto a více si můžete přečíst na internetu na webových stránkách 

pořádající organizace. 

Jsme rádi, že jsme se mohli znovu zúčastnit. Vloni byly mezi nejlepšími pracemi vybrány  

i obrázky od dvou našich žákyň. Uvidíme, zda budeme úspěšní i letos. A chcete vidět pár 

žákovských prací? Nemohli jsme do kroniky napěchovat všechny, ale aspoň několik se sem 

vlezlo. Co myslíte? Líbí se vám také tak jako nám? 



 

 

 



 

 
  

 

 



 

Dříve či později k nám jaro vtrhne. Naše školní zahrádka se těší, že se na ní budou učit 

manuálně pracovat žáci. Že nám zase hezky rozkvete. Dáme vědět. 

 



Ještě taková zajímavost na závěr. Jednoho odpoledne v březnu jste si mohli všimnout, že 

u naší školy stáli policisté a také natáčecí štáb, který dokonce „vyráběl“ déšť pomocí 

hasičského vozu. Jednalo se o reklamní spot Městské policie Brno, který je k dohledání na 

jejich webových stránkách. 

 

 

 



 

A to je tak pro březen vše. Není toho málo, viďte? A to jsme jistě na něco zapomněli. 

Letošní jarní prázdniny vyšly na březen, tak si snad všichni, malí i velcí, odpočinuli a nabrali 

sil do finále. Čím blíže k létu, tím ten školní rok nějak rychleji ubíhá. 

Tak se nezapomeňte při tom shonu mít rádi a dávat 

si to najevo. Nekoukat se jen očima. 

Vždyť „Správně vidíme jen srdcem. Co je důležité, 

je očím neviditelné.“ To je pravda odvěká. 

Věděl to už Malý princ. 

 


